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Rok se sešel s rokem a právě držíte 
v rukou první číslo sedmnáctého roč-
níku rohateckého zpravodaje. Počínaje 
tímto číslem zvyšujeme počet výtisků 
na 900 kusů. Tolik, co se týče novinky 
v rohatecké obci.

Víte ale, že Rohatec je taky rost-
lina? Jedna se jmenuje Rohatec jem-
nolistý (Ceratopteris thalictroides) 
z čeledi křídelnicovité. Je známá mezi 
příznivci akvaristiky. Má ráda teplo 
a světlo. Akvaristé se ve svých disku-
zích shodují na tom, že je těžké ji udr-
žet pod vodou. Neustále se totiž dere 
nahoru.

Proběhla první přímá volba prezi-
denta republiky. Byla to taková socio-
logická sonda do našich řad. Lidé se 
sympatiemi přikláněli k jednotlivým 
kandidátům. Ve vzduchu byla opět 
stopa naděje. Vyhrát však mohl pou-
ze jeden. Ku potěše jedněch a smutku 
druhých. Podle čínského lunárního 
kalendáře lze dohledat pomocí data 
narození charakteristiku kandidát-
ských finalistů. Jeden z nich je bu-
vol. Buvol je dobrosrdečný, láskyplný 
a nemá rád pletichaření. Ten druhý je 
opice. Ta je velmi bystrá a má dobrou 
paměť. Neváhá se však mezi zvířaty 
uchýlit ke lžím a podvodům. Poznáte, 
kdo je kdo? 

Na konci ledna v Davosu na Eko-
nomickém fóru zaujal islandský pre-
zident svým odvážným projevem. 
Hovořil o tom, jak jeho země nyní 

vzkvétá a zaznamenává ekonomický 
růst. To vše poté, co si před čtyřmi 
lety prošli finančním kolapsem. Ne-
chali zkrachovat banky, pomohli chu-
dým, ale hlavně začali vše dělat na-
opak, než je v současném západním 
modelu již desetiletí zvykem. Jestli 
opuštění našich konceptů není správ-
nou cestou…

Sněhobílá kontrastní zima se stří-
dá s blátem v nemilosti. Začínají fa-
šaňky a průvody v maskách ulicemi. 
Maska se musí po čase sundat, ale 
boží milosti si můžeme dopřát i na-
dále…

(SZ)
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Postřehy

NAROZENÍ    listopad – prosinec 2012
Tadeáš Foltýn
Kristýna Mrázová
Dominik Junec
Julie Marášková
Patrik Mynář
Tomáš Durďák

ÚMRTÍ   listopad - prosinec  2012
Marta Mašinová 85 let
Michal Slováček 24 let

SŇATKY  listopad - prosinec 2012
Mimo obec byla uzavřena 2 manželství.

ZLATÁ SVATBA
V listopadu oslavili 50. výročí sňatku manželé 
Jaroslav a Marie Gruberovi. Blahopřejeme!

PASPORT  OBYVATELSTVA
Ke dni 31.12.2012 byl počet občanů v naší obci 3534.
Přistěhovaní :   66  Narození : 33
Odstěhovaní :  40  Úmrtí : 38

O Vánocích musel mít někdo hodně velkou radost z vá-
nočních stromečků, které ukradl na tzv. Rohátce. Tři mladé 
stromky uřezal úplně, u jednoho se mu to nepodařilo, tak jej 
ponechal napůl zlomený na místě.

Protipovodňová hráz slouží již od poloviny prosince loňského roku své-
mu účelu. Obslužná komunikace je již využívána a s počátkem jarních mě-
síců předpokládáme, že bude využívána ještě intenzivněji především pěšími, 
cykloturisty a možná také in-line bruslaři. V žádném případě není určena 
pro provoz motorových vozidel. Vjezdy na tuto komunikaci budou postupně 
opatřovány závorami, které by měly usměrnit neukázněné osoby. Věříme, že 
vybudovaná protipovodňová hráz poslouží občanům ve všech směrech.

Osobní zprávy “Pracujte na 

dálku”

Letošní Tříkrálová sbírka, která proběhla v sobotu 5. ledna 
2013, vynesla celkem 70 737,- Kč. Děkujeme všem, kteří při-
spěli. Děkujeme rovněž všem obětavým koledníkům a jejich 
doprovodu za účast a obdivuhodný celodenní výkon. (LH)

POPLATEK ZE PSŮ 

Oznamujeme občanům, že místní poplatek ze psů je splatný do 31. 3. 2013. Výše poplatku činí 100,- Kč/rok/
pes. Uhradit lze v hotovosti na obecním úřadě, složenkou nebo převodem na číslo účtu 23327671/0100 vede-
ném u KB Hodonín, variabilní symbol: 1341, specifi cký symbol: popisné číslo domu poplatníka.
Poplatek se platí ze psů starších 3 měsíců. 
Pokud pes uhyne, je nutno tuto skutečnost neprodleně nahlásit na obecní úřad z důvodu zániku poplatkové 
povinnosti.

V prosinci byl zahájen projekt, který je zaměřen na pod-
poru zaměstnanosti zaváděním a šířením způsobu práce 
tzv. na dálku. Na jeho realizaci získalo Město Hodonín do-
taci z fondů Evropské unie a partnerem projektu je Úřad 
práce České republiky, jeho krajská pobočka v Brně, včetně 
všech jeho kontaktních pracovišť. Projekt se soustřeďuje na 
odstranění bariér, které omezují sociálně a zdravotně zne-
výhodněné na trhu práce a motivuje zaměstnavatele k vy-
tváření pracovních míst v režimu tzv. na dálku.

Jestliže nemáte možnost z jakéhokoliv důvodu (péče 
o člena rodiny, zdravotní postižení aj.) vzdálit se ze svého 
místa bydliště nebo chcete-li lépe skloubit rodinný a pra-
covní život, je tento projekt určen právě vám. 

Na druhé straně jste-li zaměstnavatelem, který chce sní-
žit podnikové náklady a inovovat firemní procesy ke zvý-
šení konkurenceschopnosti, jsme schopni vás odborně při-
pravit a zprostředkovat vám dosavadní zkušenosti s tímto 
trendem.

V současné době Město Hodonín připravuje zázemí ko-
ordinačního centra, které bude v budoucnu zpřístupněno 
veřejnosti, a to na adrese Masarykovo náměstí 1, v podkroví 
budovy radnice. Další informace o průběhu můžete očeká-
vat v příštích vydáních Hodonínských listů, na interneto-
vých stránkách města Hodonína (www.hodonin.eu) nebo 
na sociální síti Facebook (www.facebook.com/PracujteNa-
Dalku). Vaše dotazy rádi zodpovíme na telefonním čísle 
518 316 246.

Lenka Řeháková
Koordinátorka projektu
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Zdravotní postižení?
Sociální rehabilitace pomůže s prací či s bydlením

INFORMACE - KABELOVÁ  TELEVIZE

Co jsou to dipy? Studené omáčky, 

které dodají jídlu správný říz. Zkuste některý.

Od prosince mají lidé se zdravotním či mentálním po-
stižením nebo chronickým onemocněním možnost rozvíjet 
své dovednosti prostřednictvím sociální služby Sociální re-
habilitace. Tu na své pobočce v Hodoníně poskytuje Liga 
vozíčkářů. Ovšem není tu jenom pro vozíčkáře.

A co Sociální rehabilitace pro zájemce nabízí? Poskyt-
neme vám potřebnou pomoc a podporu při vyhledávání 
a udržení zaměstnání, v hledání a úpravě bezbariérového 
bydlení, v péči o domácnost, můžete s námi rozvíjet svoji 
počítačovou gramotnost a mnohé další. Cílem Sociální re-

1./ Ukončení analogového vysílání v televizních kabelo-
vých rozvodech.
Důvody pro nutné změny v televizních kabelových rozvo-
dech obce Rohatec. 
- Vzhledem ke komplexnímu celoevropskému ukončení 

analogového vysílání a přechodu TV vysílání na digitál-
ní platformu (termín 2012), dochází ke zvyšování náro-
ků na přenosové trasy, což je v případě obce Rohatec  síť 
televizních kabelových rozvodů. Pro zajištění digitální-
ho vysílání televizních programů je nutno omezit vysí-
lání analogové televize v televizních kabelových rozvo-
dech obce, stejně jako tomu bylo v případě pozemního 
příjmu TV v celé České republice v roce 2011-2012. 

- Druhým neméně důležitým prvkem pro ukončení ana-
logového vysílání TV programů je narůstající počet 
nových programů ve formátu DVB-C (kabelový), DVB-
-T(pozemní) a především stále se zvyšující tlak diváků 
na programy s vysokým rozlišením HD. 

Z VÝŠE UVEDENÝCH DŮVODŮ dojde ke změnám 
v těchto termínech:
K 31. březnu 2013 budou ukončeny všechny analogové pro-
gramy v Omezené nabídce s výjimkou ČT1, ČT2, NOVA, 
Prima family, TV NOE, INFOkanál, které budou nadále 
vysílány v analogovém formátu.
K 30. červnu 2013 bude ukončeno vysílání:
- digital/analog vysílání Základní nabídky, která byla do-

habilitace je podpořit vaši samostatnost ve všech důležitých 
oblastech života. 

Veškeré služby jsou bezplatné, pracovnice Sociální re-
habilitace je k dispozici každý pracovní den od 8:00 hod do 
14:30 hod a to jak v kanceláři na Štefánikově 15 v Hodo-
níně, tak i na telefonu 774 074 132. Kontaktovat ji můžete 
také prostřednictvím emailu hodonin@ligavozic.cz. 

Na spolupráci s vámi se těší
Mgr. Jana Nekardová

sociální pracovnice služby Sociální rehabilitace

časným řešením do konce roku 2012 (možnost přejít na 
plnohodnotnou Základní digitální nabídku).

- ukončení analogového vysílání HBO, HBO2, HBO 
Comedy (možnost výhodného nákupu HW pro sledo-
vání uvedených pořadů v digitální podobě) 

Všechny ukončené programy je již nyní možno sledovat 
v digitálních nabídkách DVB-C a DVB-T.

Pro všechny zákazníky má společnost NOEL, s.r.o. připra-
veny velmi zajímavé slevy na nákup dekódovacích modulů, 
karet a set top boxů pro příjem DVB-C programů.
 
2./ Změna poplatků za sledování televizních programů.
Důvody:
- K 1. 1. 2013 došlo ke zvýšení sazby DPH na 21%.
- Dalším neméně důležitým prvkem pro úpravy ceny je 

fakt, že od roku 2008 nebylo provedeno inflační na-
výšení poplatků za sledování TV programů. Bohužel 
tyto změny byly a jsou zakotveny ve všech podmínkách 
a smluvních vztazích se zahraničními dodavateli pro-
gramů a NOEL, s.r.o. jako provozovatel je musí respek-
tovat. 

- Neustále se zvyšující počet digitálních programů v SD 
i HD. 

- Bližší informace podá společnost NOEL s.r.o.

Jogurtový dip
Bílý jogurt (4 lžíce) smícháme se 2 lžícemi zakysané smetany a 2 stroužky utřeného česneku. Přidáme najemno nasekané bylinky 
a dochutíme vegetou, solí a mletým pepřem. Ozdobíme bylinkami.
K čemu se hodí: k čerstvé zelenině, k opečeným bramborám, drůbežímu a skopovému masu.

Dijonský dip
Promícháme 1 lžíci dijonské hořčice se 2 lžícemi majonézy (nebo použijeme bílý jogurt), asi 1 lžící zakysané smetany a ochutíme 
špetkou kari koření.
K čemu se hodí: k rybám, hlavně k lososu, k hovězímu masu i čerstvé zelenině.

Sardelkový dip
Na malé kousky nakrájíme přibližně 50 g sardelek, promícháme s 1 lžící majonézy, 1 lžící dijonské hořčice, worcesterem 
a s 1-2 najemno nasekanými mladými cibulkami.
K čemu se hodí: k pečivu, bramborám, k vepřovému a skopovému masu.
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Jožka „Ťoťa“ Pokorník má 80

Počasí v minulém roce a něco k tomu

Je velkým štěstím pokud se v obci 
nalezne člověk, který se naprosto ne-
zištně rozhodne starat o nějakou „obec-
ní“ stavbu či věc. Rohatecký kostel a 
zvony mají to štěstí, že takového svého 
opatrovníka našly. A bylo tomu vskutku 
dávno.  Před 50 lety, dříve než všechny 
současné zvony dorazily do věže koste-
la, se již zajímal o vše s nimi spojené. 
Později se sám podílel na jejich odlévá-
ní. Vždy měl blízko do kostela, a jelikož 
mu práce není cizí, stala se starost o náš 
chrám, kapličky, kříže a jakékoliv jejich 

Podobně jako již dvanáctkrát 
předtím bych se s vámi podělil o vý-
sledky celoročního sledování počasí 
v naší obci. Pochopitelně k tomu při-
dám i nezbytný komentář.

Každý rok je jiný.  Dva tři roky 
zpět jsme byli svědky spíše vlhkých 
roků, ten loňský byl zase naopak je-
den z těch sušších. Nejen u nás, ale 

v celé republice. Téměř každý rok nás počasí překvapí svými 
vrtochy. Někdy to jsou velké deště či kroupy nebo i něco jiného. 
Vloni, krom zmiňovaného suššího období, to byl jeden květno-
vý mrazík, který napáchal velké škody hlavně ve vinicích a na 
ovocných stromech. Tolik jen úvodem, nyní se podívejme na 
tabulku s naměřenými údaji. V tomto formátu výsledky uvádím 
již od počátku jejich zveřejňování. 

opravy jeho koníčkem a službou.
Sotva dospěl v muže, už jej může-

me najít na dobových fotografiích vždy, 
když se v našem kostele a jeho okolí 
něco dělo. Stavěl lešení a maloval kostel 
před 50 lety a neváhal stavět lešení pro 
malíře i při jeho opětovném malování 
v loňském roce. Dlouhých 10 let trávil 
většinu svého volna plánovanými malý-
mi i velkými opravami kostela. Každou 
tašku na střeše držel v ruce a jen díky 
tisícům hodin obětavé práce je domi-
nanta naší obce v tak dobrém stavu, 
i když má více než 100 let.

Již mnoho let plní funkci kostel-
níka. Mnoho z dnešních mladých vi-
děl ještě dříve, než uměli chodit. Také 
spoluobčanům poslouží službou takřka 
poslední, to když slyšíme zvonit umírá-
ček.  Obdivuhodně vychoval pět dcer 
a většina z nás jej zná také jako šikov-
ného opraváře, kdy nejeden náš televi-
zor prošel jeho rukama a i zdánlivě ne-
opravitelné ještě mohlo posloužit.

Měsíc Dešťové 
srážky

Dnů 
se 

sráž-
kami

Teplota Poznámka

dlouh. 
průměr 12

max. min.

Leden 31 52 12 +10 -12 3x sníh, 9x 
déšť, pozn. č. 1

Únor 29 15 7 + 7 -18 3x sníh, 4xdéšť, 
pozn. č. 2

Březen 30 4 2 +24 - 7 1x sníh, 1x 
déšť, pozn. č. 3

Zimní obd. 90 71 21 pozn. č. 4
Duben 40 25 6 31 -4 pozn. č. 5
Květen 57 22 8 32 -1,5 pozn. č. 6
Červen 63 109 12 35 7 pozn. č. 7

Každý rok se pan  Pokorník  po-
slední den v občanském roce vydává na 
děkovnou pouť na Svatý Hostýn. Ten-

tokrát mu tam poblaho-
přál  i otec arcibiskup Jan 
Graubner.

Milý Jožko, děkuji Vám 
za Vaši vytrvalou obětavost 
a péči, pokoru, laskavost 
a lásku, se kterou se staráte 
o rohatecký kostel a dal-
ší památky. Do dalších let 
přeji hlavně zdraví, vitalitu 
a stále veselého ducha, který 
k Vám neodmyslitelně patří. 
K tomu se určitě připojují 
i rohatečtí spoluobčané.

Ing. Jara Adamec, Ph.D.
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Červenec 87 71 14 38 10 mj. 10 bouřek, 
pozn. č. 8

Srpen 67 12 6 36 10 pozn. č. 9
Září 51 44 8 32 3 pozn. č. 10
Veget.obd. 365 352 54 pozn. č. 11
Říjen 50 53 8 25 -3 pozn. č. 12
Listopad 45 16 6 15 -1 pozn. č. 13
Prosinec 35 43 13 7 -13 pozn. č. 14
Zimní obd. 130 112 27
Rok 2012 585 535 102 38 -18

Po letech 2009 a 2010, kdy jsme si užili vodních srážek přes 
700 mm, což byly na naše poměry hodnoty nebývalé, a zase 
v roce 2011, kdy jsme se smažili jen při 489 mm, byl ten minulý 
rok sice sušší, ale ještě v normě. Na podzim jsme pozorovali 
řeku, že se ani nepohnula a vody bylo málo. Studny, v minulých 
letech téměř přetékající, vloni byly skoro prázdné. Úrodu na 
poli či v sadech nebo vinohradech to ale významněji neovliv-
nilo (alespoň u nás). Radovat se mohla i fi rma, která budovala 
ochrannou hráz a nová stavidla, chcete-li šlajsy, kolem Mlýnské, 
neboť zde prakticky nebyla žádná voda. Bohužel se vlivem ne-
dostatku vody ztratily z tohoto území i dvě rodiny ondater. Na 
přírodě se projevilo podzimní sucho (z roku 2011). Ozimy i ře-
pka byly řídké, malé vzrůstem, slabé. Nasazené  pupeny  ovoc-
ných stromů se mi taky zdály ne úplně velké, jak v normálních 
letech. Ale vezmu to postupně:

Pozn. č. 1 
Leden byl teplotně normální, ty se často pohybovaly kolem 

nuly, až koncem měsíce začalo přituhovat. Srážek bylo málo, 
když napadl sníh, tak velmi brzo opět roztál. A v polovině led-
na, kdy by mělo sněžit, byly přeháňky deštivé.

Pozn. č. 2 
To v únoru spadlo trochu sněhu, ale bylo ho velmi málo. 

Zvláště pro již výše zmíněné ozimy a hlavně řepku. Kdo viděl 
porosty řepky za Moravou, musel si říci, že tam už nic není, 
jen bílé zmrzlé listí. A přesto i v těchto porostech se usadilo 
asi čtyřicetihlavé hejno labutí, které tam vydržely víc jak mě-
síc. Nakonec to řepka přežila, ale výnos byl malý, podobně jako 
u ostatních obilovin. Tento jev byl znát na území celého státu 
i jinde v Evropě. Ale nejen proto, i z mnoha jiných důvodů jsou 
nyní ceny téměř všech potravinářských výrobků o mnoho vyšší, 
jak kdykoli dříve.

Pozn. č. 3
Březen po stránce srážek zklamal úplně. Osmého března, 

téměř na konci zimy, spadlo trochu sněhu a až na konci měsíce 
spadlo pár kapek. Ale teplotně se jaro ukázalo dobře. Tři nebo 
čtyři dny teploty stouply až na 24 stupňů.

Pozn. č. 4
Zimní období po stránce počasí zklamalo kdekoho. Děti, 

protože nebyla žádná zima, i na horách to nebylo nic moc, o ze-
mědělcích už řeč byla. Ale jinak začátek roku vyšel. Veleúspěšná 
byla Tříkrálová sbírka. Vybralo se skoro 68 tisíc. Hodně. Říkal 
jsem si, to bude na dlouho rekord. No a vidíte, letos se vybralo 
ještě víc, skoro 71 tisíc. Vydařila se i plesová sezóna v Rohatci. 
A byly by i další pozitivní věci. Ale i opačně.

Pozn. č. 5 
Jak se jaro v březnu rozjelo, v dubnu až do dvacátého to ne-

bylo ono. Sem tam noční mrazíky, i přes den chladno a deště 

taky žádné. Jařiny se sely pozdě, réva i stromy jakoby váhaly, 
zda spustit či ještě počkat. Ale po dvacátém to již začalo. Teplo-
ty kolem dvacítky, na konci se dostaly až nad třicet, nějaký ten 
deštík a příroda hned pookřála. Vyvedly se Velikonoce, i když 
Velikonoční pondělí bylo chladné. Nutno říci, že Košt vín, jako 
už tradičně, se povedl. Je to holt tradice. Tradičně taky doletěli 
čápi. Obec jim připravila nové stanoviště. Ale náš pár zůstal věr-
ný komínu na budově KRONu.

Pozn. č. 6
Květen je měsíc, který má rád snad každý. Začal impozant-

ně. Hned druhého 32 stupňů, i nějaká voda spadla. Ale to bylo 
vše, z čeho jsme se v květnu radovali. Ne nadarmo se říká stu-
dený máj ve stodole ráj. Z ničeho nic však na jednu noc, kdy už 
stromy dokvétaly, réva měla výhony 20 až 30 cm, uhodil mráz. 
Bylo to nad ránem 18. května. Nebyl silný. Já měl -1.5°C, někdo 
něco více, někdo i méně. Ale k velké škodě to stačilo. Nejvíce 
to odnesla réva. Některé tratě – za hřbitovem, padělky i jinde 
totálně mrazem spálené, utrpěly již téměř odkvetlé švestky, ale 
i jiné ovocné stromy. Již za dva, tři dny bylo vidět, že bude zle. 
A taky bylo. Navíc druhá polovina května suchá. Kromě mra-
zu jsme byli svědky jednoho z největších lesních požárů. Dne 
24. května vzplál v lese Bzenecká dúbrava, mezi Rohatcem 
a Bzencem. Kouř byl vidět zdaleka. Obrovská škoda. Shořelo přes 
170 ha, převážně borového lesa. Škody byly vyčísleny přes 30 mil. 
Kč, zásah stál dalších 10 milionů a obnova lesa přijde na 15 milio-
nů. Významně se na likvidaci podíleli i naši hasiči. Po zásluze byli 
oceněni. Kdo nebo co způsobil požár se dodnes neví.

Pozn. č. 7
Po suchém jaru konečně došlo i na srážky, ale dohroma-

dy už toho moc nezachránily. Teploty byly zpočátku taky pří-
jemné, ale jak se blížil konec měsíce, rychle se zvyšovaly, až na 
35 °C. Pozoroval jsem vlaštovky. Doletěly normálně, snad jich 
bylo o několik méně. Ale hnízda, která dřív byla plná (až 5-7 
vajec), měla letos jen po třech až čtyřech. Asi věděly proč. Nepa-
matuji, že by bylo v průběhu roku tak málo much a téměř nebyli 
komáři. Asi to sucho.

Pozn.č. 8
Enormně vysoké teploty z konce června pokračovaly až do 

6. července, nejvyšší byla 38 °C, a to 2. 7.  Vysoké teploty neni-
čily jen nás, ale i porosty obilí. To nezrálo, ale usychalo. A když 
měly být žně, začalo 25. 7. vydatně pršet. Deště tak na mnoha 
místech zhoršily kvalitu zrní. Jezdil jsem se podívat i k Moravě. 
Bylo tam příjemně. Děcka, jak už jsem dlouho neviděl, využí-
vala řeku k osvěžení. Voda byla příjemná a i dost čistá. Žně na 
Rohatecku proběhly tak, že jsem je skoro ani nezaregistroval. 
Na pískách nebylo zaseto nic a pozemky kolem Moravy byly 
sklizeny za dva dny.

Pozn. č. 9
Srpen, ten přál vinařům. Ale ne u nás. Deště málo, teploty 

poměrně vysoké. Když nebyly hrozny, alespoň se nemuselo to-
lik stříkat. Několikrát byly zaznamenány teploty, jež znamenaly 
dlouholetý rekord. V tu dobu se nedalo snad ani něco dělat. Sedět 
u vody nebo v ní a nebo se dívat na olympiádu. A bylo se taky na 
co dívat. Anglie mne vloni uchvátila. A hned dvakrát. Poprvé, 
když slavila královna na trůně 60 roků a pak to byla již zmíněná 
olympiáda. Úchvatné záběry, to velké množství lidí, jako kdyby 
tam ani krize žádná nebyla. Dvacátého srpna byla u nás, někde ve 
středních Čechách, naměřena nejvyšší teplota 40.4°C. V ten den 
jsem zaznamenal odlet čápů. Na loukách a všude sucho, neměli 
dostatek potravy a mladí už docela slušně létali. Oproti normá-
lu odletěli o 14 dní dříve. Ani vlaštovky se neradovaly z hodů. 
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Jak se obejitím zákona zrodila nová hra, 

kterou nazvali „bowling“

K odletu se chystaly už 24. a 25. Taky velmi brzo. Ty co neodletěly, 
si to frčely na jih kolem desátého. Hody byly fajn. Nepršelo ani 
nebylo příliš horko, akorát kolotoče byly zase o něco dražší. Kde 
jsou časy, kdy řetízkový kolotoč stál 2 kačky.

Pozn. č. 10
Ani jsme se nenadáli, bylo tu září. Horko a sucho bylo až 

do desátého. To se stále teploty pohybovaly kolem třicítky. Až 
12. teplota klesla a dva dny si sprchlo. Ale přehlídce mužských 
sborů počasí vyšlo. Buď se máme tak dobře nebo zle, nevím, ale 
10.9. musela být vyhlášena prohibice na tvrdý alkohol. Nikde se 
nečepoval ani neprodával. Jen slabý vaječný koňak nebo višňák. 
Hospody zely prázdnotou. Pít se nesmí, ani kouřit. Bylo to moc 
zvláštní. A blížil se podzim. Hroznů bylo pramálo. Ovoce též. 
Když už se nějaké urodilo, napíchaly ho vosy a pak hnilo. Užitek 
pramalý, ani pálenice z rohateckého ovoce velice nezbohatnou.

Pozn. č. 11
Když se to vezme kolem a kolem, tak vegetační období toho 

moc dobrého nepřineslo. I přes některé rekordy v oblasti teplot 
pokračovalo sucho. Nelíbilo se to ani stěhovavým ptákům, kteří 
odletěli na jih podstatně dříve, než roky minulé.

Pozn. č. 12
Prvních 10 dní v říjnu bylo ideální počasí na sklizeň pod-

zimní úrody. Druhá polovina měsíce již takové počasí nepřed-
vedla. Ochladilo se, poslední dny jsou dokonce mrazivé, padal 
i sníh, který však velmi rychle roztál. V letech nedávno minu-
lých jsme v říjnu byli svědky honů. Na koroptve, které už nejsou 
v naší přírodě ani ke spatření, poté na bažanty, kterých je v sou-
časné době nepatrně, podobně jako zajíců. Proto je záslužné, že 

alespoň chovatelé nám na výstavě mohli ukázat svoje králíčky, 
holuby a další doma chované zvířectvo. Po delší době zahrádká-
ři, ale spíše ta krásnější polovina, dokázala uspořádat podzimní 
výstavu. Byla pěkná, rozmanitá, zcela v jiném rozměru, jak jsme 
byli doposud výstavy podobného druhu vídat.

Pozn. č. 13
A je tu listopad. Teplotně byl v normálu, ale vody opět žád-

né. Mě akorát zaujaly mlhy, kolem dvacátého. Husté, vodnaté, 
trvající až do odpoledních hodin. Řidiči to neměli lehké.

Pozn. č.14
Dostal jsem se až na konec roku. Prosinec byl takový, že 

poskytl vše, co jsme nechtěli. Vánoce na blátě, studené severní 
větry. Sníh, který mládež jen navnadil, aby po pár dnech, než 
si lyžaři stačili připravit výbavu, zase roztál. Na Silvestra ráno 
mráz -5°C , odpoledne až do večera +7°C. Prostě takový roz-
marný prosinec. Když jsme nemohli ven, alespoň jsme moh-
li sledovat naše politiky. Chvílemi to bylo k pousmání, někdy 
i trpké. Když byla např. jmenována nová ministryně obrany. Ještě 
nestačila ani vyházet náměstky a už byla nucena funkci opustit, 
aby mohla místopředsedovat vládě. Svědky jsme byli i přípravě 
voleb nového prezidenta. A gesta starého, jak uděluje amnestie. 
Ale komentář k těmto událostem nechť si udělá každý sám.

Starý rok skončil. Nic závratného nám nepřinesl. Na zvraty 
v počasí nutno brát zřetel, tomu zatím moc neporučíme. Ale 
věci, které můžeme ovlivnit, se snažme rozumně usměrnit. Pro-
to všem v novém roce přeji příjemné počasí, dobrou náladu 
a pevné nervy.

Ing. Jaroš Antonín

V roce 1841 byl v americkém státě 
Connecticut vydán zákon, který kužel-
ky zařadil mezi zakázané hazardní hry. 
Evropští imigranti, kteří hru do Ameri-
ky přivezli, zjistili, že zákon hovoří o hře 
s devíti kuželkami. Tak jej obešli přidáním 
jedné kuželky navíc, dále upravili rozmě-
ry dráhy a rozestavení kuželek. Pozměnili 
taky průměr a hmotnost koule a na dráhu 
položili parkety. Tak vznikl bowling.

Protože se jako časté výmluvy pro-
hrávajících hráčů objevovaly stížnosti na 
špatnou údržbu venkovních bowlingo-
vých drah, začaly se instalovat bowlin-
gové dráhy do krytých budov. Zpočát-
ku tyto herny sloužily majitelům, avšak 
postupně se otevřely veřejnosti, čímž se 
zvýšila popularita celé hry. V některých 
amerických státech se stal bowling pře-
vládajícím sportem na přelomu 18. a 19. 
století. Ze Spojených států amerických 
se bowling začal postupně rozšiřovat do 
dalších zemí světa.

V září 1895 byla vydána první pravi-
dla bowlingu, která mimo jiné sjednoco-
vala rozměry dráhy (18m x 1m), kuželek 
a koulí. Na počátku se koule vyráběly 

z velmi tvrdého dřeva, později z velmi 
kvalitní pryže a od války se začaly vyrábět 
z různých umělých hmot, které zcela vy-
tlačily koule gumové. Tyto koule se daly 
barvit a byly atraktivnější. V současnosti 
se koule vyrábějí z proaktivního polyure-
tanu a umožňují hráčům snáze porazit 
všechny kuželky jedním hodem (dosáh-
nout strike). Uvnitř koule je jádro, které 
stanovuje její hmotnost, a svým umístě-
ním také určuje, jak se koule dokáže na 
dráze zatočit. Všechny koule mají prů-
měr 21,6 cm, ale vzájemně se liší svojí 
hmotností. Nejtěžší má váhu 16 liber, 
což je 7,26 kg (pro představu číslo 12 má 
5,45 kg, číslo 9 má 4,0kg).

Rozvoji bowlingu napomohl vynález 
automatického zvedače a stavěče kuželek 
od Gottfrieda Schmidta, který tento svůj 

patent předal fi rmě American Machine 
& Foundry Company. Ta provedla jeho 
první instalaci v roce 1951 v Michiganu.

Bowling si získal své příznivce také 
tím, že je proti kuželkám méně namáha-
vý. Proto jej mohou hrát hráči všech vě-
kových kategorií. Tím, že je bowlingová 
dráha pevná, umožňuje házet koule až 
několik metrů za koncovou čáru odhozu. 
To u kuželek není možné, protože dráhy 
jsou křehké a kouli je nutné pokládat, aby 
se ve chvíli vstupu z rozběhového prosto-
ru na dráhu již valila. Dále v bowlingu 
hráč hodí maximálně dvakrát a je střídán 
dalším hráčem. Tím má hra daleko větší 
spád a napětí. Hráči si mohou okamžitě 
porovnávat své výsledky s ostatními sou-
peři na rozdíl od kuželek. Zde hráč musí 
hodit stanovený počet hodů. Toto činí 
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kuželky fyzicky náročnějším a namáha-
vějším sportem.

V bowlingu je na dráze postaveno 
10 kuželek do obrazce tvaru trojúhelní-
ku, který směřuje jedním hrotem k hrá-
či. Nejlepší světoví hráči dokáží nahrát 
maximum 300 bodů. Pro dosažení toho-
to maxima dráhu koule na dráze zakři-
vují tak, aby koule začala srážet kuželky 
zásahem mezi první a třetí kuželku pro 
pravoruké hráče pod úhlem šesti stup-
ňů. Větší silou hodu se jen prodlouží 
dráha a úhel se zmenšuje. Ale to jen tak 
pro zajímavost na konec tohoto článku, 
kterým jsem chtěl poukázat na to, že ně-
kdy i zákazy pomohou dobré věci.

Ing. Drahoslav Melo

Přírůstky knih v Obecní knihovně

Naučná pro dospělé:

Trnková Klára Bylinková zahrada naší babičky
Vašíček, A. Záhady Tichomoří
Okamura, T. Umění žít
Weldon, F. Po čem ženy touží
Koldová, M. Kouzlo perníčků
Trnková, K. Tajemství cizokrajných bylin
Dunstan, S. Adolf Hitler

Beletrie pro dospělé:

O´Brien, K. Poslední výkřik
Košťál, J. Milenka z nejnižší zásuvky
Parrella, V. Za projevenou milost
Larsson, Ch. Neunikneš
Black, B. Elegie za April
Bagwell, G. Kurtizána
Cartland, B. Síla lásky
Patterson, R. V nemilosti
Winslow, D. Divoši
Bauerová, A. Chyť vlka za uši
Egeland, T. Lži otců
Herries, A. Markýzova milenka
Roberts, N. Okamžik změny
Carter, P. Oltář z kostí
Matysová, V. Patricie
Clarke, P. Trýzeň
Steel, D. Narozeniny
Goldberg, L. Pacient číslo jedna
Jackson, L. Smrtelný hřích
Němcová, H. Zastávka na znamení
Larkin, A. Zůstaň
Tejkalová, J. Běda ženám kterým muži vládnou
Ashworth, A. Dokonalá partie

Quick, A. Klíč k tajemství
Kovářová, D. Sbohem, cizinko
Pospíšilová Šaty z duhy
Robb, D. Smrtící zrození
Riley, L. Tajemství černé orchideje
Quinn, J. Deset důvodů, proč tě miluji
Watson, M. Jedenáct
Gillerová-Breznikov Neodcházej
Nosková, V. Příběhy mužů
Váňová, M. Ať myši nepláčou
Kubátová, T. Rebel
Grisham, J. Amatéři
Francis, F. Spřízněni krví
Černucká, V. Právo na vraždu
Gaskell, E. Sever a Jih
Gowda, S. Tajná cesta
Grémilion, H. Zpověď
Frankel, L. Ahoj z nebe
Martigli, C. Kacíř
Goodwin, D. Má poslední vévodkyně
Läckberg, C Mořská panna
Beverley, Jo. Rodové prokletí
Smeth, M.A. Vymítač lží
Haran, E. Večerní vánek, Vánoční třpyt
Lehane, D. Černá nenávist
Jordan, N. Střevíček pro Popelku

Beletrie pro děti:

Collins, T. Deník úúúplně obyčejného upíra. Fakt
Kimmel, E. Norman a duchové
Robošová, B. Dárek pro čtrnáctku
Štulcová, R. Rafaelova škola. Tance nág
Řeháčková, V. Anetin příběh z lůžkového oddělení

J.H.

Kultura
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Motto:
                                                                                                                        Nikdy neříkej, že to nejde, 

                   protože se vždycky najde někdo, 
         kdo neví, že to nejde -

                          a udělá to.
Stránka (ne)jen pro děti

Hádanky o zvířátkách:
Nohy jako sloupy,   Ve dne v noci cvičí   Malý, velký, bílý, černý,
ucho jako zvon,     na palmové tyči    svému pánu vždycky věrný.
trumpetu si koupil,   s každým se hned pohádá      Ocáskem vrtí z radosti     
troubí heligon.     veletoče ovládá.        a pochutnává si na kosti.

Hra se zápalkami:
Přemísti jednu zápalku tak, aby byl výpočet správný
 

Kolik zápalek musíš přemístit, abys dostal 1 čtverec?

Radost z pěkného vysvědčení vám přeje 
A. Kolofíková

ŠKOLSTVÍ
Koledování  

Jak je zvykem každý rok, tak 
i v letošním školním roce jsme se 
před Vánoci setkali jedno krásné 
mrazivé zimní odpoledne před 
školou, abychom nasáli atmosfé-
ru Vánoc a těšili se tak na nej-
krásnější svátky roku. Odpolední 
půlhodinkou provedlo všechny 
pásmo koled protknutých krás-
ným vánočním příběhem, které 
si pro nás připravili žáci a paní 
učitelky z prvního stupně a vy-
braní žáci z druhého stupně. 
Ozdobou byl, jak každoročně, 
živý betlém, a to v podání žáků 
9. třídy. Zpěv koled, který se li-
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Origami

nul Rohatcem, byl obohacen i hudebním 
doprovodem, o který se zasloužili malí 
muzikanti z Hudební školy Dubňany, 
pod vedením pana učitele Varmuži. Po 
skončení programu na všechny čeka-
lo občerstvení a malý vánoční jarmark 
výrobků žáků naší školy, který jsme 
mohli uspořádat díky Klubu přátel školy 
a hasičům, kteří zamezili příjezdu aut ke 
škole, za což všem patří velký dík. 

Tak jak jsme si před Vánoci popřá-
li jejich klidné a spokojené prožití, tak 
i nyní dodatečně přejeme všem do nové-
ho roku pevné zdraví, hodně štěstí, lásky 
a pohody.

Dne 21. listopadu se uskutečnil zájezd 
do Brna na výstavu Origami. Výstavy se 
zúčastnili žáci 9., 7. a 3. třídy. V muzeu 
jsme viděli malé, ale i velké výrobky z pa-
píru. Od různých malých mozaik až po 
velká zvířátka, čínské soupravy a různé 
dekorace. U výrobků byla cedulka s ná-
zvem a jménem autora. Každá skládan-

ka byla něčím výjimečná. Pán, který nás 
muzeem provázel, nám v každé místnosti 
řekl něco málo o Origami, které jsme vi-
děli. Po prohlédnutí prvního patra jsme 
se odebrali do spodní části muzea, kde 
byly vystaveny zejména mozaiky, a na 
jedné stěně bylo přibližně 200 talířů. Byl 
to velmi zajímavý pohled. Tento výlet 

jsme zakončili návštěvou nákupního cen-
tra. Cesta domů proběhla bez komplikací 
a všichni jsme přijeli v pořádku. Z toho-
to výletu máme velmi pozitivní dojem 
a myslíme si, že by nám další takový výlet 
udělal velkou radost. Doufáme, že se ta-
kový výlet ještě někdy uskuteční.

Žáci 9. třídy
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Zápis dětí do prvních tříd

Dne 24. 1. se na Základní škole v Ro-
hatci uskutečnil zápis dětí do prvních 
tříd. Mnozí žáci z druhého stupně se za-
pojili do přípravy stanovišť a pobavení 
budoucích prvňáčků. Převlekli se za růz-
né pohádkové bytosti, jako jsou napří-
klad šmoulové,  Pippi dlouhá punčocha, 
čarodějnice apod. Ve dvě hodiny zápis 
začal. Pohádkové bytosti už byly při-
pravené na svých místech a stanovištích 
a netrpělivě čekaly příchod nových tvá-

ří. Každým rokem se tenhle zápis pořádá 
a myslíme si, že i tento ročník proběhl 
bez komplikací. První dojem jsme na bu-
doucí žáky naší školy udělaly velmi dob-
rý. Myslím si, že v naší škole se jim bude 
moc líbit a budou do školy chodit stejně 
rádi jako my. Některé děti byly na první 
pohled vystrašené, ale po pár minutách 
se s námi začaly velmi bavit. Od různé-
ho malování až po probouzení Šípkové 
Růženky, to vše je tady čekalo. Někteří se 

zapojovali méně, někteří více, ale myslím 
si, že vzpomínky na první návštěvu školy 
jen tak nezapomenou. Tímto bychom na-
šim budoucím prvňáčkům chtěly popřát 
hodně štěstí a plno úspěchů v dalším uče-
ní na naší škole. Doufáme, že tu budou 
spokojení tak, jako jsme tu spokojení my. 
Dále bychom chtěly poděkovat všem na-
šim žákům, kteří se podíleli na přípravě 
a průběhu zápisu.

Žákyně 9. třídy

Návštěva divadla ve Zlíně - Sen noci svatojánské

Dne 14. 12. 2012 devátá třída společně se sedmou třídou 
jela na divadelní představení do Zlína. Na programu byla hra od 
Williama Shakespeara Sen noci svatojánské.  Početná skupina 
se v ranních hodinách sešla před budovou školy. Paní učitelky 
Veselská a Hujňáková  kontrolovaly, zda mají žáci vhodné ob-
lečení. Kontrolou prošli naštěstí všichni. Nahrnuli jsme se do 
autobusu a vyjeli jsme. Do Zlína jsme dojeli hodinu před začát-
kem představení, takže jsme měli ještě spoustu času, abychom 
se porozhlédli po budově divadla. Pět minut před začátkem 
představení jsme se přesunuli do Velkého sálu. Světla zhasla 
a napětí vystoupalo do nezvratných výšin. 

Komedie byla o zběsilé touze po lásce a milování. Velké di-
vadlo lásky v mnoha podobách propuká jedné obzvláštní noci, 
kdy jsou touhy lidí, ale i příroda, citlivější, než jindy. Děj pro-
bíhá krátce před svatbou athénských vládců Th ésea a jeho na-
stávající, amazonky Hippolyty. Do lesa uprchnou mladí milenci 
Hermie a Lysandr, jejichž lásce není v Athénách přáno, a hrozí 

jim trest. A za nimi se vydávají další dva mladí Athéňané, He-
lena a Demetrius.

V tom podivném lese za Athénami, který za noci patří králi 
Elfů Oberonovi a královně víl Titanii, škodolibý skřet Puk vnese 
mezi milence chaos a zamilovaným jejich vztahy pěkně zamotá.

A do toho skupina řemeslníků se rozhodla secvičit pro 
athénského vládce Th ésea a jeho milou Hippolytu k příležitosti 
svatby divadlo. Samozřejmě, jak jinak než o lásce. Jmenuje se to 
Krutě krvavá smrt Pyrama a Th isby, aneb komedie co nejvíce 
k pláči.

Tohle všechno se ve zlínském divadle odehrálo za zvuků 
zvláštních magických hudebních nástrojů.

Všechno to zvládla skupina pouhých osmi herců, kteří si 
mezi sebe podělili dvacet postav.

Myslíme si, že se všem účastníkům příjemného výletu před-
stavení líbilo a příště pojedou zas.

Martin Hotárek a Lukáš Gerstberger 
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PROJECT COMENIUS

Eat healthy, do sports, be healthy aneb Žij zdravě

Setkání v Turecku v krajině čajovníků

Začátkem prosince 2012 se v tureckém městečku Gü-
neysu u Černého moře uskutečnilo přípravné setkání me-
zinárodního projektu Comenius. Účastníky mítinku byli 
čtyři učitelé ze Španělska, stejný počet zástupců z Rohatce 
a pedagogové místní turecké školy. V rámci pracovního pro-
gramu každá partnerská země představila svoji školu, region 
a stát. Vyměnili jsme si zkušenosti se zahájením projektu, 
prezentovali své projektové aktivity a informační panel. Dal-
ším krokem byla volba loga projektu. Vítěz vzešel z celkem 
devíti návrhů (tři z každé země)a stal se jím motiv olympij-
ských kruhů od našeho žáka Lukáše Gerstbergra. Důležitým 
bodem bylo také vyhodnocení dotazníků orientovaných na 

Po ukončení prvního projektu Come-
nius se nám letos podařilo získat grant na 
novou mezinárodní spolupráci, zaměře-
nou tentokrát na zdravý životní styl. Part-
nerskými školami se staly turecký institut 
z  Güneysu, přímořského regionu Rize, 
španělské lyceum z městečka Abarán na 
jihovýchodním pobřeží a naše rohatecká 
základní škola. Kromě poznávání jiných 
kultur a obohacování jazykových doved-
ností je cílem projektu podpořit zájem 
žáků o zdravé jídlo a dostatek pohybu. 
V  prvním roce projektu budou aktivity 
orientovány na zdravé stravování. Žáci 
vytvoří panely s  přehledem zdravých 

zdravý životní styl, které sestavili a vyplnili žáci jednotlivých 
škol. Jako součást doprovodných aktivit jsme navštívili zdejší 
školu, továrnu na zpracování čaje, starostu města, guvernéra 
a ředitelství školského odboru v Güneysu i v Rize. Zajíma-
vým zážitkem se stalo nahlédnutí do vzdělávacího centra 
autistických dětí a školícího centra pro dospělé v Rize. Ne-
chyběla ani návštěva Trabzonu, největšího města provincie, 
procházka v horách kolem jezera  Uzungöl a den strávený 
v gruzínském městě Batumi. Závěrem nutno říci, že nádher-
ná příroda, turecká kuchyně a především zdejší milí a po-
hostinní lidé se zapsali do našich srdcí a už se těšíme na další 
projektové setkání ve španělském Abaránu.

potravin s cenovými relacemi a vznikne 
mezinárodní kuchařka s  místními spe-
cialitami. Vyvrcholením roku se stane 
Evropský den zdraví. Další školní rok se 
zaměříme na sport. Sestavíme společnou 
knihu her a sportů, vyrobíme si turnajo-
vá trička a uspořádáme sportovní den. 
Nedílnou součást projektu tvoří také vzá-
jemná setkávání v  jednotlivých zemích. 
Po úvodním prosincovém mítinku pe-
dagogů v Turecku se sejdeme ve španěl-
ské provincii Murcia, a to v květnu 2013. 
Naše milé přátele budeme hostit v Rohat-
ci letos na podzim a závěrečná návštěva 
se uskuteční v roce 2014 opět v Turecku. 

Ze slohových prací

Žáci 9. třídy dostali za úkol napsat slohovou práci, v níž bude obsažena věta „Za tohle ti patří dík.“ Věta mohla zaznít kdekoliv 
a mohli zvolit libovolný slohový útvar.

Milý Ježíšku,
chtěl bych Ti moc poděkovat za ty 

krásné dárky, které jsem od Tebe dostal 

k Vánocům minulý rok. Tento rok jsem 
už starší a hračky mně už moc velkou 
radost neudělají. Moje přání, které teď 

píši, je u mě velice netradiční. Vždy jsem 
chtěl něco pro sebe, jako například au-
todráhu, auto na dálkové ovládaní, ko-
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loběžku, anebo kolo, ale tento rok chci, 
abys ty dárky, které jsem si přál, rozdal 
dětem, které nemají rodiče, nebo jsou 
vážně nemocné. Nic mi neudělá větší 
radost, než dobrý pocit, že jsem někomu 
pomohl. Každý si zaslouží být na Vánoce 
šťastný. Já budu šťastný i bez dárku. Mám 
totiž hodné rodiče a super sestru. Ti, co 
rodiče nemají, tak jim aspoň na Vánoce 

vyčaruje úsměv na tváři Tvůj dárek. Mám 
kamaráda, kterému zemřel tatínek a jeho 
maminka je bez práce. Jednou na Váno-
ce jsem dostal velkou krabici s autíčky, 
jenže víc než polovinu jsem už měl, tak 
jsem je nechal zabalené a daroval jsem je 
jemu. Na druhý den mě pozval k sobě do 
pokoje a hráli jsme si tam až do večera. 
Pak za námi došla jeho maminka a řekla, 

že si našla práci. Byla velice šťastná, tak 
nám ještě udělala bábovku. Než jsem šel 
domů, zabalila mně jeho maminka kou-
sek bábovky na cestu a řekla mi: ,,Děku-
jeme ti, Viktore, jsi opravdu jak Ježíšek, 
za tohle ti patří dík“. Poděkoval jsem i za 
bábovku a šel jsem domů s krásným po-
citem na srdci.

Viktor 

Za tohle ti patří dík

Už na základní škole mě bavila ma-
tematika, různé zdlouhavé slovní úlohy, 
konstrukční úlohy a nekonečně zapekli-
té rovnice. Proto jsem taky chtěla jít na 
střední školu na Technické lyceum. S ro-
diči jsme se šli podívat na den otevřených 
dveří, který škola pořádala. Když nám 
paní učitelka ukazovala práce nynějších 
žáků, zejména z deskriptivní geometrie, 
mamce šly oči šejdrem. Mně a taťkovi se 
to ale líbilo. Už jsem se na to těžké rýso-
vání i dokonce těšila.

Cestou domů jsme probírali pro 
a proti a taky, kam si dát druhou přihláš-
ku? Já měla jasno: „Podám si jen jednu 
přihlášku, a to na tuhle školu, moc se mi 
líbí,“  sdělila jsem jim.

Mamka na to však hned dodala: „Ale 
Kristy, nepřijde ti to moc těžké? Všechny 
ty práce, to rýsování, kde nesmíš mít ani 
jednu chybičku… Myslíš, že to zvládneš? 
Dej si tu druhou ještě někam, co když tě 
nevezmou… „

Z její odpovědi a jejího názoru jsem 
byla zmatená… Kdo jiný má ve mě věřit 
víc, než moje mamka? Ale taťkova slova 
mě vrátila „zpět na nohy“. „Kristýnka to 
určitě zvládne, vezmou ji. Ze začátku to 

bude těžší, než si na vše zvykne, ale půjde 
to a s rýsováním bych jí pomohl. Ale ona 
si určitě bude vědět rady.“

Za půl roku se konaly přijímačky… 
Za tu dobu, co jsem se na ně pilně při-
pravovala, jsem si několikrát vyslechla 
od mámy: „Ty, a není to spíš pro kluky, 
taková ta technika a tak? Co pak budeš 
dělat? Nechceš raději zkusit nějakou ob-
chodní akademii, nebo tak?“ Ale za svým 
rozhodnutím jsem si stála.

V dubnu jsem už seděla za stolem na 
Technickém lyceu a pracovala na přijí-
mačkách z matematiky. Jen na pár pří-
kladech jsem se zadrhla. Ale i tak jsem 
domů odjížděla s dobrým pocitem.

Za pár dní bylo rozhodnuto. Byla 
jsem přijata. Byla jsem tak ráda. Jen 
máma měla obavy…

Těšila jsem se, až bude září a budu 
moct nastoupit jako studentka střední 
školy – obor Technické lyceum. 

Prázdniny utekly jako voda a nastal 
velký den. Stála jsem před školou, na kte-
rou jsem chtěla vždy jít. Měla jsem tro-
chu strach, ale šla jsem. Ve škole se nás už 
ujala paní učitelka a řekla nám potřebné 
informace, byl nám určen moc milý pan 

třídní. Vše se mi zatím líbilo i spolužáci 
byli super.

Ani jsem se nenadála a bylo čtvrtle-
tí… Známky nebyly vůbec hezké, nešlo 
mi to. Jako by mi vše zmizelo z hlavy. 
Z matematiky, kterou jsem měla tak ráda, 
jsem propadala a na rýsování mi vždy na-
šel učitel nějaké chyby… Nechtěla jsem 
to doma říct, protože se stalo přesně to, 
co máma řekla. Nezvládala jsem to. Bála 
jsem se toho, jak rodiče přijdou domů, až 
se dozví, jak na tom jsem. Ale jak došli… 
vůbec nenadávali. Naopak, taťka si se 
mnou sedl, probíral se mnou učivo, říkal, 
že to zvládnu, že se vše urovná. Několi-
krát za týden jsme spolu tak seděli a učili 
se. A známky jsem si opravdu spravila. 
Podařilo se mi narýsovat několik výkresů 
bez jediné chyby. Matematika? Z té jsem 
nedostala už horší známku, jak 2. Od 
mamky jsem si několikrát vyslechla, jak 
měla pravdu a podobně. Ale taťka mi vě-
řil. Věřil ve mně a v to, že to zvládnu. Do-
stala jsem od něj tolik podpory a jsem mu 
za ni nesmírně vděčná. Bez jeho pomo-
ci a důvěry bych to zcela jistě nezvládla. 
„A za tohle ti patří dík, tati.“ 

 G. Zemská

SPOLKY
Informace o činnosti ZO SZPO 

za druhé pololetí roku 2012 

Naše organizace zahájila svou činnost 
ve druhém pololetí roku 2012 v září, a to 
rekreačním pobytem našich členů v chor-
vatském Rabacu. Pobyt byl osmidenní 
s polopenzí, ubytování velmi hezké v cha-
tovém kempu Oliva, pláž byla vzdálená 
asi pět minut chůze. Byla zde možnost zá-
jezdů do historických míst jako například 
do města Pula a jiných. Těchto možností 
někteří naši členové využili. Kromě kou-

pání v azurově modrém moři jsme se vě-
novali i procházkám v překrásné   okolní 
přírodě, která Rabac obklopuje. Ve večer-
ních hodinách jsme navštěvovali tzv. kor-
zo s množstvím kavárniček a hospůdek 
s výbornou kávou a množstvím stánků 
k zakoupení suvenýrů. Spokojenost byla 
jak s ubytováním, tak se stravou, dopra-
vou i organizací. 

Ke konci září za krásného počasí se 

pořádal jednodenní zájezd za krásnou 
přírodou a vším, co souvisí s Valašskem, 
jak zde kdysi lidé žili a bydleli. Vše bylo 
k vidění v přírodním muzeu v Rožnově 
pod Radhoštěm. Absolvovali jsme všech-
ny tři okruhy. V „Dřevěné dědině“ byly k 
vidění dřevěné chalupy, chaloupky, velmi 
zajímavé byly staré úly, kostelík, zvonič-
ka. Pak se přešlo do „Mlýnské doliny“, 
také velmi zajímavá podívaná na dodnes 
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funkční vodou poháněné stroje, jakými 
jsou pila, mlýn, či bruska. V původním 
stavu se zachovala kovárna i kovářské 
umělecké výrobky. Dále jsme se přesunuli 
do „Valašské dědiny“, jak se tam kdysi žilo 
a bydlelo, jak se pěstovaly květiny, zeleni-
na, ovocné stromy, vše je tam zachováno 
v původním stavu. Všechny nás to moc za-
ujalo, bylo to příjemně strávené dopoled-
ne. Naše cesta dále vedla na Pustevny, kde 
byla možnost projít se a pozorovat krásné 
okolí, občerstvit se, odpočinout si, nebo se 
vydat na menší túru k soše Radegast, kte-
rou absolvovala asi polovina účastníků zá-
jezdu, byla příjemná a zajímavá s krásným 
výhledem do širokého okolí na krásnou 
přírodu. Poté už jsme spokojeni a plni zá-
žitků odjížděli domů.

V hodonínském Domě kultury jsme 
zhlédli galakoncert dechové hudby Mi-
stříňanka u příležitosti 45. výročí této 
kapely. V říjnu se opět opakoval zájezd 
do Györu za plaváním v termálních bazé-
nech, za zmírněním našich zdravotních 
potíží.

Již se stalo tradicí, že ke konci roku 
naše ZO SZPO pořádá „Mikulášsko-vá-
noční“ večírek, kde vystoupila cimbálová 
muzika Stupava pod vedením primáše 
Jendy Netopilíka z Dolních Bojanovic, 
která nás  velmi hodnotným vystoupením 
příjemně naladila do nejkrásnějšího ob-
dobí v roce - adventu. Vystoupení se moc 
a moc líbilo. Děti z Mateřské školy Roha-
tec pod vedením paní učitelky  Okáníko-
vé nám připravily milé vystoupení, které 
nás potěšilo a zahřálo u srdíčka jako vždy. 
Za vše jim oběma děkujeme. Po skonče-
ní programu se podávalo občerstvení, 
pak mezi nás přišel anděl, čert a svatý 
Mikuláš s dárečkem v podobě perníčku. 
Paní Marii Sedlákové jako andělovi patří 
poděkování za to, že nás vždycky obvese-
lí, stejně jako čerti a svatý. Dále jsme se 
o dva dny dříve přesunuli do adventního 
času plného očekávání Vánoc, času rozjí-

mání, podaných rukou těm, které  máme 
rádi a otevřených srdcí. I my jsme společ-
ně zapálili první svíci na adventním věn-
ci, ať nám přinese mnoho radosti, lásky 
a štěstí. Nastala i chvíle, abychom spo-
lečně prožili nejkrásnější svátky v roce. 
Jsou to svátky rodinné pohody, radosti, 
provoněné jehličím, cukrovím, prokvéta-
jící láskou jeden k druhému. K Vánocům 
neodmyslitelně patří koledy, i my jsme si 
je společně zazpívali, tentokráte za do-
provodu mladého nadějného harmoni-
káře Michala Škromacha. Děkujeme mu, 
že přijal již v letním období naše pozvání, 
aby se dobře připravil zahrát i zazpívat 
koledy, které jsme mu zadali. Na jeho 
věk to skvěle zvládl. V příjemné vánoční 
pohodě jsme všem popřáli k Vánocům 
i do nového roku. Účastníci večírku, kte-
rým děkujeme za hojnou účast, odcházeli 
domů spokojeni, jak s programem, tak 
i s dárečky, příjemně naladěni do nad-
cházejícího vánočního času. Doufáme, 
že aspoň na chvíli se vymanili z dnešního 
shonu. I to je cíl našich večírků a setkání 
se se členy na akcích námi pořádaných. 
Budeme se těšit na setkání s vámi i v roce 
2013.

V prosinci jsme zhlédli vánoční kon-
certy Václava Hybše v ND Brno a dechové 

hudby Kumpáni v DK Hodonín. Z obou 
koncertů jsme si odnesli krásný umělec-
ký zážitek. Letošní rok skončil příjem-
nou tečkou s předvánoční akcí „Vánoční 
zdobení “ (viz článek pod názvem Vá-
noční zdobení).  Ať se i nadále ve zdraví 
a v dobrém scházíme. Patří se poděkovat 
Obci Rohatec a radě za podporu formou 
fi nační dotace a propůjčení prostor. Také 
děkujeme pracovnicím OÚ za spolupráci 
během celého roku a za ochotu, se kterou 
nám vycházejí vstříc.                     

Napsala V. Burešová
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Vánoční zdobení  

 Naše základní organizace Svazu 
zdravotně postižených občanů pořádala 
ve dnech 15. až 16. prosince 2012 v roha-
teckém muzeu vánoční akci pod názvem 
„Vánoční zdobení“.

Slavnostně nám ji zahájila místosta-
rostka Lenka Hostýnková a se svým vy-
stoupením děti z mateřské školy Rohatec, 
pod vedením paní učitelky Aleny Okání-
kové, které nám aspoň na chvíli otevřely 
naše srdíčka a naladily nás na již nezadr-
žitelně se blížící Vánoce. Tuto akci jsme 

připravili pro naše spoluobčany, aby se 
aspoň na chvíli pozastavili a připomně-
li si poklidný vánočního času. Byla tam 
možnost zhlédnout betlémy z různých 
materiálů jako např. z kukuřičného šustí, 
z ovčího rouna, keramiky, skla, olivového 
dřeva, perníčků, moduritu, staročeského 
perníku a včelího vosku.

V připravených dílničkách si mohly 
nejenom děti, ale i dospělí vytvořit vánoč-
ní dekorace, dárečky, nebo získat vánoč-
ní inspiraci, vánoční pohodu, hlavně se 

vymanit z uspěchané předvánoční doby, 
uvědomit si, že čas se dá strávit i v pokli-
du, nejenom ve shonu. To byl náš úmysl, 
proč jsme tuto předvánoční akci pro naše 
spoluobčany připravili a zároveň to byla 
i krásná tečka ukončení roku 2012.

Děkujeme obecnímu úřadu za po-
skytnutí prostor v rohateckém muzeu 
a za spolupráci během přípravy této akce. 
Dále děkujeme p. Martině Mlčochové za 
vyhotovení plakátů. Za vše děkujeme.

(V. Burešová)

Silvestrovské ohlédnutí   

Tak jsme přečkali ten „konec světa“ a vstoupili do roku 
s třináctkou a jistě s očekáváním, co nám ten další rok našeho 
života přinese. Všichni jsme si mezi sebou přáli, aby to bylo více 
zdraví, štěstí a pohody. Události hned prvního měsíce nového 
roku nás moc nepovzbudily, ale buďme optimisté a berme věci 
s nadhledem. Jen tak se můžeme s různými situacemi, které 
nám život připraví, vyrovnat.

Ohlédněme se ještě za posledními dny roku 2012, kdy jsme 
konec roku oslavovali 30. prosince na tradičním, v pořadí již 
dvanáctém, „Důchodcovském Silvestru.“ Sešli jsme se v hoj-
ném počtu v hezky vyzdobeném sále našeho kulturního stán-
ku. Po zahájení večera předsedkyní Aničkou Kolofíkovou jsme 
si vyslechli pěkné přání od našeho pana starosty Mgr. Králíka 
a připili si všichni hlavně na zdraví, které je pro nás všechny 

to nejdůležitější. Po celý slavnostní večer nás provázela svými 
líbivými písničkami k tanci i poslechu již osvědčená kapela pod 
vedením Romana Horňáčka se svými sólisty.

Příjemně nás překvapilo vystoupení naší důchodcovské 
Lúčnice, kde děvčice jako pionýrky – v modrých sukýnkách, 
bílých halenkách s rudými pionýrskými šátky, nastoupily za po-
chodové písně „Pionýři, pionýři, malované děti …“ a předved-
ly nám veselé taneční vystoupení, doprovázené hitem Michala 
Davida Poupata. Naše „pionýrky“ přednesly i školácké básničky 
z našeho dětství, na které se ani dnes nedá zapomenout. Během 
večera nás ještě naše děvčice pobavily scénkou z nezapomenu-
telné ruské pohádky Mrazík. Nasmáli jsme se netradičními ro-
hateckému pojetí pohádky, kde samozřejmě exceloval Ivánek, 
Nastěnka, Marfuška i děd Mrazík, baba Jaga a další. Za obě vy-
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stoupení sklidily naše děvčice velký potlesk.
Jako vždy, byla připravena a pak proběhla i tombola, kde ti, 

co měli více štěstí, si odnesli pěkné dárečky. Díky patří všem 
sponzorům a členům klubu důchodců, kteří přispěli. Velké po-
děkování a uznání patří i těm, kteří se na průběhu večera jak-
koliv podíleli. A v neposlední řadě náleží poděkování i našemu 
obecnímu zastupitelstvu v čele s panem starostou a paní mís-
tostarostkou. Bez jejich podpory a fi nančního příspěvku by se 
naše akce uskutečňovat nemohly.

V současné době plánujeme řadu dalších akcí, kterými chce-
me přispět k rozptýlení a pobavení našich členů. Musíme se ale 
také zamyslet na d tím, že členská základna klubu důchodců 
s přibývajícími léty „stárne“ a velmi rádi bychom do našich řad 
přijali nové, „mladší důchodkyně a důchodce“, aby se zapojili 
a svou podporou přispěli ke zdárnému pokračování činnosti na-
šeho Klubu důchodců v Rohatci. Zamyslete se nad tím s námi!

Za Klub důchodců Rohatec, o.s. Marie Nováková

ZO ČZS Rohatec

 Naše organizace tradičně první pro-
sincovou sobotu uspořádala již 11. roč-
ník ochutnávky mladých vín. Jako poka-
ždé byla spojena s kvalitní přednáškou 
Ing. Dovčíka ze Strážnického zámeckého 
vinařství. Byla to přednáška praktika, 
technologa výroby, a proto také jsme 
zaznamenali mnohdy rozdílný názor na 
provedení některých technologických 
postupů proti předcházejícím přednáš-
kám.  Při samotném hodnocení vín jsme 
se přesvědčili, že prognóza kvalitních 
aromatických letošních vín nebude jen 

pouhou prognózou. Je jen škodou, tak 
jako každý rok, že naši vinaři si ve větší 
míře pořád nemohou najít cestu na tako-
vou kvalitní akci.

Před námi je výroční členská schůze. 
Koná se dne 3. března 2013 v kulturním 
domě v 10.00 hodin. Zveme tímto nejen 
naše členy ale i veřejnost,  pokud má zá-
jem dozvědět se něco více o naší činnosti.

Současně využíváme i tuto mož-
nost a žádáme všechny vinaře dle jejich 
možností, aby přispěli vzorky na letošní 
51. ročník výstavy vín, která se bude ko-

nat 31. března a současně aby se v co nej-
větším počtu zúčastnili degustace 17. 3. 
v kulturním domě od 10.00 hodin. Jsme 
si dobře vědomi špatné úrody v minulém 
roce, ale velmi rádi bychom chtěli zacho-
vat vysokou úroveň našich výstav a ne-
zklamat stabilní návštěvníky ze širokého 
okolí. Proto ještě jednou vás jménem naší 
ZO žádám, pomozte nám zachovat kva-
litní úroveň výstavy tím, že se zúčastníte 
degustace a dodáte své vzorky. 

Ing. Jiří Trávníček, 
ZO ČZS Rohatec
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Úspěšný rok 2012 za námi  

Sbor dobrovolných hasičů v Rohatci 
má aktuálně 107 členů, z toho 61 mužů, 
46 žen a 38 dětí do 18 let včetně. Poměr 
mužů a žen se za posledních několik let 
začíná vyrovnávat.

V uplynulém roce 2012 podnikli čle-
nové SDH velké množství akcí. V pře-
hledu jsou uvedeny ty nejvýznamnější 
a pravidelně se opakující. O některých bylo 
psáno podrobněji již v minulých číslech 
Rohatecké obce. Výroční valná hromada, 
ples, zabijačka, soutěž v požárním sportu, 
stavění máje, ping-pongový turnaj jsou 
spíše ty pro zábavu. Ale jsou i takové, při 
nichž musí členové vynaložit nemalé úsilí. 
Jsou to zateplení štítu hasičské zbrojnice, 
zabezpečení běhu Rohatecká desítka, sběr 
železa, práce zásahové jednoty. Nesmíme 
opomenout ani akce pořádané pro děti 
a nejen ty hasičské – pálení čarodějnic, let-
ní táborové soustředění, „braňák naruby“, 
Mikulášský karneval.

Z jednotlivých oblastí se podrobněji se-
znamte s mladými hasiči (MH). Pravidel-
ných schůzek (a vloni jich bylo 59) se účast-
ní přes 30 dětí. Během zimních měsíců se 
připravují na soutěžní sezonu v tělocvičně 
základní školy a učí se zdravovědu, plní si 
odznaky odbornosti a účastní se soutěže 
Požární ochrana očima dětí. Mladí hasiči 
se v roce 2012 zúčastnili celkem 13 soutěží, 
kdy družstvu mladších žáků uniklo ve Vel-
ké ceně 3. místo o jediný bod a starší žáci se 
během sezony umísťovali průměrně na 9. 
místě (s průměrnou účastí 17 družstev). Na 
okresním kole dosáhly výborného umístě-
ní dorostenky Sabina Polachová (2. místo) 
a Aneta Trnovcová (3. místo). Mezi doros-
tenci na okrese nenašel přemožitele Anto-
nín Ševčík ml. a postoupil tak do krajského 
kola. Bohužel na účast v celorepublikové 
soutěži to letos nevyšlo.

Soutěžní družstvo mužů se letos 
zúčastnilo celkem 20 soutěží s koneč-

ným pořadím v Grand Prix Hodonín na 
10. místě. Za zmínku jistě stojí jejich nej-
lepší výkon sezony z Velké nad Veličkou, 
kdy dosáhli na 100 metrové trati času 
18,50 vteřiny. Někteří z mladších členů 
se zapojili do série vytrvalostní a silové 
soutěže TFA.

Ačkoli zásahová jednotka není sou-
částí SDH, přesto všichni její členové jsou 
i členy SDH, a i její činnost je důležité 
vzpomenout. Jednotka požární ochrany 
obce Rohatec má 22 členů a v roce 2012 
byla povolána k 37 událostem. Z toho se 
jednalo ve 33 případech o požár, 1 zásah 
byl technický (odstranění spadlého stro-
mu), 1 planý poplach a 2 taktická cvičení. 
V loňském roce naše území nepostihla 
žádná živelná pohroma. Přesto si jistě 
všichni vzpomeneme na velký požár lesa 
u Bzence, který vypukl 24. května a jeho 
likvidace byla ukončena po šesti dlou-
hých dnech. Na zásahu se podíleli hasi-
či nejen z Jihomoravského kraje. Našich 
členů se během zásahu vystřídalo 12, 
oběma vozidly (CAS i Avia) bylo najeto 
celkem 431 km a spotřebováno 175 tis. 
litrů vody. To byla opět velká zkouška 
jak našich členů, tak techniky. V červ-
nu byl předán do užívání nový dopravní 

automobil (DA) Peugeot, který nahradil 
stařičkou Avii. Obě vozidla, zrekonstru-
ovaná CAS Tatra i nový DA Peugeot, 
byla slavnostně požehnána 22. září. Ak-
ceschopnost jednotky je nyní opět ještě 
lepší i díky novým dýchacím přístrojům 
a především díky pravidelným školením, 
která členové zásahové jednotky podstu-
pují.

Mezi nevšední zážitky v loňském 
roce patřila také účast naší členky Lenky 
Hovězákové ml. v soutěži MISS Hasička 
roku 2012 České a Slovenské republiky. 
Probojovala se až do fi nále, které proběh-
lo 2. listopadu v Praze, kde se umístila 
mezi osmi nejlépe hodnocenými dívka-
mi. Byla jedinou zástupkyní Jihomorav-
ského kraje. Patří jí ještě jednou gratulace 
a náš velký dík za krásnou a důstojnou 
prezentaci sboru i obce.

I v letošním roce a to 26. ledna 2013 
proběhne slavnostní předání ocenění 
v Moravskoslovenském běžeckém pohá-
ru. Absolutním vítězem ročníku se stejně 
jako vloni stal náš dlouholetý člen Luděk 
Durďák, který běhá za organizaci SDH 
Rohatec. I jemu patří gratulace a přání 
nespočtu naběhaných kilometrů.

Valné hromady konané 12. ledna 
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2013 v kulturním domě se zúčastnilo 39 
členů nad 18 let, 8 mladých hasičů a 11 
hostů (mezi nimi i zástupci Hasičské-
ho záchranného sboru, Jihomoravského 
kraje, družebního Dobrovolného hasič-
ského zboru ve Skalici a ostatních spolků 
v obci). Životního jubilea se v roce 2012 
dožil Vojtěch Hasík a Iva Matějíčková st., 
kteří obdrželi od sboru pozornost. Vy-
jádřením úcty jsou udělovaná ocenění. 
Především našim členům, kteří jsou „dří-
ve narození“ patří dík za jejich obětavou 
práci v době jejich aktivního působení ve 
sboru. Krajské čestné uznání bylo uděle-
no Zdeňku Janáčkovi a medaile za záslu-
hy Josefu Vlčkovi a Jaroslavu Gromusovi. 
Jaroslav Gromus se stále podílí na chodu 

sboru, přináší nové nápady, podílí se na 
organizaci a zabezpečení různých akcí, 
a kdyby mu zdravíčko dovolilo, nejraději 
by byl i aktivním členem zásahové jed-
notky. Nejen pro to mu byl udělen titul 
„čestný starosta sboru“.

Nejbližší akcí, která nás čeká, je námi 
pořádaný ples. Ten se koná 16. února 
v kulturním domě. Přijměte naše pozvání 
k dobré zábavě a tanci.

Vážení spoluobčané, dovolte mi, 
abych Vám jménem sboru dobrovolných 
hasičů v Rohatci popřála i v roce 2013 
pevné zdraví, životní pohodu a osobní 
úspěchy.

Ing. Miroslava Slavíková, 
jednatelka SDH Rohatec

Co jsme si přečetli jinde 

a chceme se s vámi o to podělit ... Když v sobotu prší

Karel Křivánek

Když v sobotu prší
a mlha padá

je těžké
nevyprávět chryzantémám

o křehkosti duše.
Když v sobotu prší
a ptáci se choulí

není mi proti mysli
rozprávět s kapkou

na čepeli listu.
Když v sobotu prší

a vrány krákají
nelze nehovořit sám se sebou

o nevyzpytatelných cestách Páně
a nechávat nůž v ráně.

Kam se ztrácejí? Kam odcházejí a kde 
mizí pěkné české babičky? Kam se vytra-
tila jejich vůně? Kdo a kde naposledy za-
hlédl jejich přirozenou vlídnost?

„Ještě jednou, Patriku, a Batmana 
stopro neuvidíš!“ vylila ze sebe zlost 
v téměř holé větě žena na parkovišti před 
Albertem. Patrik lehce zklidnil svoji ur-
putnost (prachobyčejnej vztek rozcape-
nýho fracka), podíval se zespoda na ženu 
před sebou a odseknul  v posledním vy-
pětí sil: „Nemám tě rád, babi.“ Nad frac-
kem stála žena, která každé ráno zcela 
jistě prchá před odcházejicím středním 
věkem v ložnici po běžícím pásu, sle-
dujíc u toho opakování VIP zpráv. Vy-
cpaná prsa jí trčela dopředu jako dva 
libeňské plynojemy, kontura kolem rtů 
byla opravdu hnusně vygravírovaná 
a „odliposukcovaný“ zadek nacpala do 
džín pro holky z osmejch tříd základní 
školy. Zpod rukávu bílého letního trička 
se přes rameno dolů k lokti linula vyte-
tovaná lilie a nepřirozené bílé zuby drti-
ly ve vzteku žvýkačku. Po opravdu dlou-
hý době jsem byl rád, že jsem vlastně 
starej a díky tomu nemusím říkat „babi“ 
něčemu, co vypadá jako klon barbíny 
a divoké Xeny.

Kam se poděly klasické české babič-
ky? Kde jsou krásně kypré ženy, jejichž 
ňadra byla měkká jako paličky bílých 
pampelišek? Kam zmizely ženy typu Míly 
Myslíkové, Slávky Budínové nebo Stelly 
Zázvorkové? V jakých zákrutech života 
se schovávají ženy líbezné jako barokní 
komody, předkloněná babička, která mě 

vítala před chalupou? Věděl jsem, že její 
rozpřažená náruč je hebká jako dlouhé 
ženské vlasy čerstvě umyté v březovém 
šamponu. Věděl jsem, že její šaty voní 
směsí babiččiných vůní a šeříkového mý-
dla Elida. Její rty byly vždycky nenápadně 
přirozeně růžové a nelepily po žádných 
lescích nebo rtěnkách. Věděl jsem, že 
přes léto její dlaně voní po rybízu a po 
žmolence na koláč.

To byly její Diory a Channely. Po ka-
ždém naběhnutí do náruče jsem čekal 
na její pevný a přitom tak laskavý, něžný 
a vstřícný stisk. Cítil jsem v něm pokaždé 
obrovskou nekonečnou něhu a vlídnost. 
Cítil jsem v něm bezpečí.

Když mě okřikla, nikdy to nebylo 
v afektu a nikdy to nebylo sprostý. Když 
mě klepla přes prsty, pamatoval jsem si 
to tak dlouho, jak dlouho jsem jedl ne-
náviděnou dušenou mrkev, kterou mi 
s láskou připravovala. Tu dušenou mrkev, 
které se teď nemůžu nabažit, protože při 
jejím vaření a pojídání myslím právě na 
ni – na babičku. Když se mě ptala na ně-
který slova v křížovce, kterou luštila, cítil 
jsem se strašně důležitě. Určitě všechna 
slova znala, jen mi nenápadně dávala 
pocit potřebnosti a spolupráce. Ukazova-
la mi způsob, jak spolu mají lidi mluvit 
a jednat. Když mi před odchodem z do-
mova pokaždé narovnala límec (s mým 
narůstajícím věkem si stále více a více 
musela stoupat na špičky), usmál jsem se 
na ni. Ona mi jen tak nenápadně pokaždé 
přejela dlaní přes tváře. Když jsem u stolu 
kousal do krajíce, který namazala, seděla 

často naproti mně oblečená do županu 
a mlčky se na mě jen tak dívala.

A když pochopila, že její pobyt se 
mnou je u konce, v klidu odešla. A já 
jsem se v tom brzkým červencovým ránu 
šel projít do úvozu pod chalupu a vylejval 
jsem z očí smutek a radost zároveň. Ra-
dost z toho, že jsem jí nikdy neřekl „ne-
mám tě rád.“

Často se jí, s pohledem nahoru do 
nebe, ptám na to, čemu nerozumím. Od-
povědi nepřicházejí. Musím si na ně ještě 
pár let počkat ….

zdroj: internet
(LH)

Vyhynou původní české babičky stejně jako tasmánští čerti?

převzato: Malovaný kraj
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Vzpomíná tetka Bětka

Tentokrát nezačnu hned zkraja spo-
mínat, rači vám řeknu neco čerstvého, na 
co tak brzo nezapomenu. A to sů laciné 
předvánoční nákupy. Toš jak to všecko 
začalo. Děcka mě řekli, nech si všecko na-
kůpím dopředu, lebo většina zboží vydrží 
aj půl roku a ešče je to ze slevů. Poprvní 
sem poslechla jejich rady. Štrnást dní sem 
sledovala všecky letáky a zapisovala, co 
a gde je lacinější a hned sa jelo. Ve všec-
kých obchodoch to bylo navlas stejné. 
Vozíky zapnuté na řetazoch, na regálech 
veliké cedule „sleva“. Lidé jezdili s plný-
ma vozíkama mezi uličkami, jak dyby 
jich negdo hónil a z tlampačů sa furt ozý-
valo, nech si dáváme pozor, lebo že je tam 
plno zlodějů. Toš jednu ruku sem měla 
přilepenů na šrajtofl i, v druhéj napsaný 
lístek co mám kůpit a vozík sem mosela 
žduchat břuchem. U pokladen byl takový 
švuňk, že sem to ani nestačila dávat na 

ten pás a hnet to zas házat zpátky do vo-
zíka. Dyš sem ten nákup doma vydělala 
z kabelí a podala si aj zvěčovací sklo, toš 
sem sa zhrozila, co sem to v tych pytlí-
kách za méněj peněz donésla.

Cibula nahnilá, česnek vypšucha-
ný, limonky zvrasklé jak moja huba, 
sušenek bylo ve velikej škatuli  trochu 
na dně, maso na ptáčky mělo ze spodní 
strany barvu, jak v létě po déšti duha a na 
zmetáčku chyběly chlupy. Šak nekeré to 
laciné zboží bylo aj zadarmo drahé. Dyš 
sem sa s teho blázinca vyspala, toš sem 
si sama pro sebe řekla: dobře ti tak Běto, 
jak si stará, tak si hlůpá. Podruhéj si na 
svátky pěkně v klidu uvař to, co sa jedlo 
indá. Dobrů kmínovů polévku, pupáky 
z makem, upeč si pěknů ořechovů  ba-
bůvku, z lipáčí čaj, sušené ovocné krů-
želky a najvíc si pochutíš, dyš si svaříš 
trochu višňáku a do vřelého si budeš na-

máčat zázvorníky. Budeš to mět čerstvé 
a laciné.

Dyš si tak negdy zapomínám jak sa 
indá prožily vánoce, toš bych sa aspoň na 
chvílu do téj doby vrátila. Nikam sa ne-
ponáhlalo a na všecko bylo dosť času. Na-
vařilo a napéklo sa tolik, aby sa to s chuti 
zedlo a nic sa nevyhazovalo. Dárky sa ku-
povaly takové, co sa potřebovalo a hlav-
ně podlé teho, kolik bylo doma peněz. 
Tehdá měli naše maminky enom obecnů 
školu, ale uměli si velice dobře spočítat 
kolik možů utratit, lebo aj po svátkoch 
sa moselo vařit a dluhů sa každý bál, jak 
čert kříža. Kolikrát si tak sama pro sebe 
říkám, že v tůto dobu by sa nekeří mladí 
lidé mohli při hospodaření s penězama 
přiučit od nás starých, keří si ešče neco 
pamatujeme a možeme aj poradit. Co na 
to řeknete – je to tak? 

Všeckých vás zdravijů tetka Bětka.

Vánoční turnaj ve stolním tenise 2012

 Úspěšnou obhajobu prvenství v Moravsko – Slovenském běžeckém poháru má za sebou rohatecký vytrvalec Luděk Durďák. 
Celkově třetí titul v této soutěži přebral koncem ledna při slavnostním vyhlášení v Domě kultury v Gbelech z rukou pana starosty 
Miroslava Králíka. Mezinárodní běžecký seriál čítal v roce 2012 třicet pět závodů, zahajoval v únoru v Prusinovicích na Hole-
šovsku a končil na Silvestra v Senici. Luděk Durďák stál během celého roku sedmnáctkrát na stupních vítězů, nejvíce si však cení 
vítězství před domácím publikem v ulicích Rohatce. 

Já, jako také přítomná místostarostka, si cením především toho, že Luděk při předávání titulu vyzvedl významný podíl Jindry 
Solaříka na svém současném úspěšném období. Nezapomněl se zmínit o jeho podpoře, která vlastně trvá doposud.

SPORT

Foto Eva Solaříková

Letošní ročník Vánočního turnaje byl 
kvalitním, atraktivním a hlavně dobře 
obsazeným turnajem, který se nesl v du-
chu fair-play.

Kromě 18-ti domácích hráčů zavítali 
za rohatecké zelené stoly hráči z Ratíško-
vic, Kyjova, Ježova, Čeložnic a také hráč 

a pozdější vítěz, z Kobylí. Celkem 28 hrá-
čů, což je historicky nejvíc. Po rozlosová-
ní hráčů do skupin bylo zřejmé, že budou 
skupiny velmi vyrovnané a o postupu bude 
rozhodovat každý set, což se také naplni-
lo. Velmi překvapili mladí hráči z Ježova, 
u kterých se nevědělo, co očekávat. 

Z „A“ skupiny postupoval jediný do-
mácí hráč D. Kolář následovaný P. Kra-
kovičem z Kyjova, P. Hojačem z Čeložnic 
a J. Kordulou z Ratíškovic.

Ve skupině „B“ dominovali domá-
cí hráči M. Drábek a Z. Příkaský před 
R. Kůřilem a R. Kalodem z Ježova.
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Skupinu „C“ vyhrál s přehledem Vít 
Charvát z Ratíškovic před A. Chvátalem, 
M. Rybeckým z Rohatce a P. Kůřilem 
z Ježova.

V „D“ skupině si zajistili postup P. Do-
čekal z Kyjova, domácí R. Malošek a J. Lu-
zum, a Vavřinec Charvát, hrající za Kobylí. 

Z celkového počtu 18-ti hráčů z Ro-
hatce  jich postoupilo do závěrečných 
bojů 7. Kromě postupu se hrálo ve sku-
pině i o prestiž. Jedním z takovýchto zá-
pasů byl boj mezi domácími hráči našeho 
„Déčka“ C. Veselou a J. Hruškou. Cindy 
vyhrála po dramatickém boji 3:2  a uká-
zala, že může porazit i zkušené matadory. 

Po základní části turnaje následovaly 
čtyřhry. Tak jako v předchozích letech, tak 
i letos, byly zpestřením celého dne. Tlačil 
nás však čas, tak jsme zvolili rozlosování 
přímo do pavouka, místo hry ve skupinách.

Hráči, kteří se umístili po základní 
části v první polovině, byli nalosováni 
k druhé polovině hráčů. Nejsem matema-
tik ani statistik, tak nedokážu vypočítat 
jaká je pravděpodobnost, aby si vylosoval 

hráč stejného „parťáka“ jak minulý rok 
a znovu s ním vyhrál. A  přece se tak stalo. 
Domácí dvojice R. Malošek a T. Chvátal 
proplula, stejně jako minulý rok, pavou-
kem, a stala se celkovým vítězem. Ve fi nále 
porazila dvojici Charvát/Luzum. Překva-
pením se stala ježovsko-rohatecká, Radim 
Kůřil a Michal Valuch, kteří skončili na 
3. místě za dvojicí Drábek/Báborský.

Po čtyřhrách přišla na řadu závěrečná 
fáze turnaje - vyřazovací pavouk. Los byl 
nevyzpytatelný a opět se potvrdilo, že ka-
ždý může vyhrát nad každým a naopak. 
P. Dočekal, suverénní vítěz skupiny, pod-
lehl na začátku J. Kordulovi a na další pře-
kvapení se nemuselo dlouho čekat. Vítěz 
minulého ročníku A. Chvátal podlehl 
M. Drábkovi 1:3 a brány za obhajobou se 
mu defi nitivně uzavřely. M. Drábek v dal-
ší fázi narazil na své týmové spoluhráče. 
Ve čtvrtfi nále vyprovodil po dramatic-
kém boji D. Koláře 3:2 a v semifi nále po-
razil týmž výsledkem R. Maloška. První 
fi nalista byl na světě.

Čtvrtfi nálový zápas s nečekaným 

výsledkem se zrodil mezi domácím, 
několikanásobným účastníkem fi nále, 
Z. Příkaským, který nastoupil proti Vav-
řincovi Charvátovi. Po krásném zápase 
s dlouhými výměnami Zbyněk nakonec 
podlehl 2:3. Vavřinec pak dokráčel přes 
J. Kordulu v semifi nále až do fi nále. Finá-
lová dvojice pro tento ročník byla Milan 
Drábek a Vavřinec Charvát. 

Finálový zápas byl třešničkou za le-
tošním turnajem. M. Drábek, který měl 
v zádech podporu domácího publika, však 
v koncovkách nestačil na zkušenějšího 
V. Charváta a nakonec mu podlehl 1:3. 

Na závěr bych chtěl poděkovat všem 
zúčastněným hráčům za jejich herní pre-
zentaci a taky za vytvoření tradiční „do-
mácí“ atmosféry, která turnaj ovládala od 
začátku až do konce. Věřím, že se v tak 
silném počtu sejdeme i na příštím, jubi-
lejním, třicátém ročníku Vánočního tur-
naje. 

Více fotografi í a informací najdete na 
našem webu www.pinec-rohatec.estranky.cz

D.K.

Dovážková služba 
hotových jídel 

z domácí kuchyně 

vám nabízí 5 druhů menu 
za 58,-Kč i s dovozem.

Na Rychtě Mikulčice 254

Kontakt: 
702 072 895 

Straková Alena
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